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Politika nulových 
poplatků za bankovní 

účty, kterou na 
český trh přinesly 
internetové banky, 
už má výsledky. 
Všem tuzemským 
bankovním gigantům 
v pololetí klesly 
výnosy z poplatků. 
Banky se snaží 

řešit výpadek zisků 
hlavně tím, že chtějí 
poskytovat více úvěrů.

Byznys / str. 4

Věřitelé OKD povolili 
reorganizaci společnosti
Věřitelé těžební firmy OKD 
dali vedení podniku šanci 
na vypracování reorgani-
začního plánu, který by 
umožnil postupný útlum 
těžby a pokračování provo-
zu do roku 2023. str. 2

Čedok nabídne lety 
také z Polska 
Klienti Čedoku budou 
od zimní sezony létat 
do exotických destinací 
přes polskou metropoli. 
K teplým mořím je dopraví 
velký mezikontinentální 
letoun. str. 5

České drony odhalí 
imigranty kolem Malty
Kontrola pobřeží včetně 
pátrání po běžencích by 
měl být hlavní úkol dronů 
české firmy Primoco UAV, 
o které se zajímají maltské 
bezpečnostní složky. str. 5

Zlato láká investory, 
ceny prudce rostou
Světová poptávka po 
zlatě v první polovině roku 
dosáhla 2335 tun, což před-
stavuje meziroční nárůst 
o 15 procent. str. 6

Krátce

Foto profimedia.cz

Barrandovský 
archiv všeho
Ateliéry na Barrandově 
nenabízejí jen natáčení filmů 
a seriálů, ale i statisíce kostýmů, 
obuvi, nábytku a dalších rekvizit, 
které půjčují po celé evropě.

fotorePortáž
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otevřená válka 
na spadnutí
Příměří v ukrajinském 
donbasu se hroutí. 
Požadavek na stažení 
těžké bojové techniky 
oba tábory ignorují. 

zahraničí
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Milan ChovanEC: 
Tak se blíží další jednání 
vyšetřovací komise. A noviny 
Anofertu dostaly další dávku 
úniků ze spisu. od kohopak 
a pročpak asi? ;-)

twitter.com/e15news
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Pan trafikant
Bývalý šéf Útvaru pro odhalování organizo-
vaného zločinu Robert Šlachta nezůstane bez 
práce. Našlo se pro něj místo u celníků. Vlastně 
by se dalo říct, že dostal pěknou „trafiku“. Sám 
přitom před třemi lety kvůli trafikám pomáhal 
demontovat tehdejší vládu. Co se stane teď? 
Nejspíš vůbec nic. Ledaže by se v něm pohnulo 
svědomí a došel se sám udat.

U policie ještě chvilku zůstaneme. Jako každý rok 
strážníci s příchodem léta oznámili, že začnou 
kontrolovat, zda vodáci za volantem, tedy pardon, 
u pádla nekonzumují alkohol. Chvályhodné, že se 
strážci zákona snaží chránit lidi před následky je-
jich vlastních nemoudrých rozhodnutí, říkal jsem 
si. Dokud jsem si nepřečetl oficiální odůvodnění. 
Kanoe je totiž podle předpisů malé plavidlo. Do 
stejné kategorie se vejde i dvacetimetrová loď do 
jedné tuny hmotnosti a podle policistů je k řízení 
obojího potřeba přistupovat stejně zodpovědně. 
Už také slyšíte řehtání úředního šimla? Korunu 
tomu nasadila jistá policejní mluvčí. „Loď je 
stejná zbraň jako auto. Stejně jako chodec je také 
plavec nejvíc zranitelný,“ prohlásila. Já ale stejně 
doufám, že až si půjdu příště zaplavat do Lužnice, 
potkám opilé vodáky, a ne menší hausbót, i kdyby 
byl jeho lodivod zapřisáhlý abstinent.

Celá věc má ještě jeden pikantní detail. Strážníci 
totiž kontrolují celou osádku lodi – bez ohledu na 
to, kdo je zrovna u kormidla. Čekám, kdy policii 
začne vadit, že v autě vezu opilé kamarády.

n Reorganizační plán 
budou muset věřitelé 
schválit. Pokud se jim 
nebude zamlouvat, 
mohou OKD definitivně 
poslat do konkurzu.

Jan Stuchlík

Věřitelé těžební společnosti 
OKD neposlali firmu do konkur-
zu. Dali vedení firmy šanci na 
vypracování reorganizačního 
plánu, který by umožnil postup-
ný útlum těžby a pokračování 
provozu až do roku 2023. 

Podle těžaře i insolvenčního 
správce Lee Loudy je reorganiza-
ce jediná možnost, 
jak se věřitelé 
mohou domoci 
alespoň části 
svých peněz. Jenže 
model, který na 
věřitelské schůzi 
OKD představilo, 
ukazuje, že věři-
telé by se mohli 
dostat sotva k 2,5 
procenta svých 
přihlášených 
pohledávek. Pod-
mínkou je, že ceny 
koksovatelného uhlí porostou 
v průměru o 4,4 procenta ročně 
a energetického uhlí o 1,5 procen-

ta ročně. V opačném případě by 
si OKD nevydělalo ani na pokrytí 
prioritních závazků 3,7 miliardy 
korun vůči propouštěným 
zaměstnancům a na li-
kvidaci zavřených 
dolů, která firmu 
přijde na 1,9 miliar-
dy korun. 

„Na reorga-
nizačním plánu 
už pracujeme,“ 
potvrdil generální 
ředitel OKD Dale 
Ekmark. Firma počítá 
s postupným útlumem 
dolů. Provozní hospodaření 
by mělo být v zisku od roku 2018. 

Rozhodnutí o povolení reor-
ganizace přivítal ministr financí 

Andrej Babiš. 
Umožní podle něj 
postupný útlum 
těžby. OKD ovšem 
nemá na útlum 
dost peněz. Proto 
mluví o zajištění 
partnerství pro 
útlum dolů. Insol-
venční správce Lee 
Louda  připouští, 
že se státem nyní 
OKD bude vyjed-
návat. Pro reorga-
nizační plán bude 

případná pomoc státu klíčová. 
Velkou neznámou je zatím 

další postup největšího věřitele 

Citibank, která zastupuje i inves-
tiční fondy spojené do skupiny Ad 
Hoc Group ovládající mateřskou 

NWR. Pohledávku za 10 
miliard korun Louda 

neuznal. Zástupci 
banky se na schůzi 

věřitelů ani nepo-
kusili získat zpět 
hlasovací práva 
při rozhodování 
o řešení úpadku, 

o něž Citibank 
přišla Loudovým 

rozhodnutím. 
O uznání dluhu se nyní 

může soudit. 
„Posledních šest měsíců 

jsme usilovali o reorganizaci 
ve spolupráci se státem a byli 
jsme připraveni OKD finan-
covat z vlastních zdrojů, a to 
ve výši více než 700 milionů 
korun. Aktuální, recyklované 
řešení situace OKD je ale bez 
nás,“  říká mluvčí investorů ze 
skupiny Ad Hoc Group Roman 
Pařík.

S případnou úhradou 10 mi-
liard korun bude muset počítat 
i reorganizační plán. Zatím 
představený finanční model 
přitom nevychází příznivě ani 
s dosud uznanými 2,8 miliardy 
korun pohledávek. Jasno bude 
za čtyři měsíce, do nichž musí 
OKD plán spolu s věřiteli při-
pravit.  Více E15.cz

oKd může do reorganizace, 
bez pomoci se neobejde 

Protagonisté dne

tomáš spurný

 šéf Moneta Money Bank

ladislav sEmEtKoVsKý

 Majitel PriMoco Uav

petro porošEnKo

Prezident Ukrajiny

Podniku se v prvním pololetí 
propadly výnosy z poplatků 
a provizí o 13 procent, nejvíce 
z českých bank.

str. 4

Maltské bezpečnostní složky chtějí 
chránit pobřežní vody pomocí 
dronů českého výrobce. Kontrakt 
může mít hodnotu desítek milionů.

str. 5

Dal příkaz k vyšší bojové pohotovosti 
jednotek na východě země, ale 
o stoupajícím napětí v regionu chce 
především mluvit s pánem Kremlu.

str. 8

Zápisník  
Štěpána Brunera

„OKD bude 
hledat partnera 
pro převzetí 
provozovaných 
dolů a jejich 
útlum,“ řekl Dale 
Ekmark.

Proti 
reorganizaci 

byla jen firma 
Indus Praha, které OKD 

dluží 

10,6 
milionu korun.

VěřitElé oKd pod jEdnou střEchou. Největší jednací místnost ostravského krajského soudu se zaplnila 
věřiteli těžařské společnosti OKD, kteří nakonec schválili její reorganizaci.
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n Problém je s výku-
pem pozemků kolem 
Písnice a Thomayero-
vy nemocnice, které 
vlastní sedm majitelů. 

Pražský magistrát v čer-
venci na 18 měsíců přerušil 
stavební řízení stavby metra 
D do Písnice. Podle náměstka 
primátorky Petra Dolínka 
(ČSSD) jsou důvodem váznou-
cí výkupy pozemků potřeb-
ných pro stavbu. 

Co to bude znamenat 
pro zahájení prací, není 
jasné. První etapa výstavby 
metra D, které spojí cent-
rum s jihem města, by podle 
původních předpokladů měla 
být dokončena do konce roku 
2022.

„Stavební úřad si vyžádal 
doložení některých informací 
týkajících se vlastnických 

vztahů a také některé technic-
ké informace,“ řekl Dolínek. 
„Dohoda s těmito majiteli se 
zatím nepodařila. Desítky 
pozemků už ale máme vyřeše-
ny,“ doplnil náměstek.

Pro vybudování metra 
D je nutný výkup asi 800 
pozemků. Projektanti 
náklady předběžně odha-
dují na zhruba 50 miliard 
korun. /čtk/ 

Výkupy pozemků zastavily 
stavební řízení k metru d 
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ŘSD získalo pozemky na 
trase D35
Ředitelství silnic a dálnic 
(ŘSD) se podařilo získat 
všechny pozemky pro stavbu 
dálnice D35  v katastru obce 
Časy na Pardubicku. D35 má 
být alternativou k přetížené 
dálnici D1 z Čech na Moravu. 
Nyní běží soutěž na arche-
ologické práce, které mají 
trvat zhruba 15 měsíců. Po 
jejich dokončení by mohla 
začít stavba.

Za parkování vybrala 
Praha 330 milionů 
Řidiči loni v zónách place-
ného stání v Praze zaplatili 
za parkování 330 milionů 
korun. Vyúčtování schválila 
rada města. Zóny placeného 
stání fungují v Praze  
1, 2, 3 a 7, samy si je provozu-
jí radnice v Praze  
13, 16 a 22. Od letošního roku 
přibudou modrými pruhy 
vyznačená placená stání 
v Praze 5, 6, 8 a na Jarově.

Merkelová přijede do 
Prahy, i za Zemanem

Německá kancléřka Angela 
Merkelová by měla přijet 
25. srpna do Česka. Merkelo-
vá má v programu i setkání 
s českým prezidentem Mi-
lošem Zemanem. Rozdílné 
postoje Zemana a Merkelo-
vé k migrační krizi přitom 
podle některých informací 
mohly být příčinou, proč 
Merkelová nedorazila do 
Prahy již dříve, například 
v době českého předsednic-
tví visegrádské skupině. /čtk/

Krátce

VElKé plány. Na nové lince z náměstí Míru do Písnice budou 
jezdit vlaky bez řidiče.
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n O2 žaluje tři kabelo-
vé a satelitní operáto-
ry kvůli vysílání pře-
nosů Ligy mistrů přes 
zahraniční stanice. 
Pokud uspěje, otevřou 
se dveře pro blokování 
jiných pořadů, zejmé-
na filmů a seriálů.

Dušan Kütner

Tuzemské komerční stanice 
bedlivě sledují, jak dopad-
nou žaloby podané O2 na 
tři operátory UPC, FreeSat 

a Skylink. O2 totiž vlastní ex-
kluzivní práva pro Česko na 
zápasy Ligy mistrů a nechce, 
aby je operátoři nabízeli přes 
zahraniční stanice ve své 
nabídce. V případě, že O2 
uspěje, otevře se prostor pro 
blokování dalších pořadů 
jako premiérových dílů se-
riálů a velkofilmů.

„Pokud vysílatel nakoupí 
výhradní vysílací práva, 
představuje pro něj přenos 
vysílání stejného pořadu 
ze zahraničí samozřejmě 
problém. V tuto chvíli je pro 
praxi důležité rozhodnutí 
soudu ve věci,“ uvedl výkon-

ný ředitel Primy Vladimír 
Pořízek.

Televize Nova již 
částečně uspěla ve 
sporech o pře-
nosy Evropské 
ligy. S dalšími 
operátory 
se soudí. 
„Naším cílem 
je zamezit 
porušování 
autorských 
práv, ke kterému 
může docházet i vy-
síláním zahraničních 
televizních stanic v Česku. 
Vítáme proto, že dosavadní 

rozhodování soudů k ochra-
ně těchto práv směřuje,“ 

uvedla mluvčí Novy 
Jana Ondrejechová.

Problém vy-
sílání pořadů, 

na které mají 
televize práva 
jen pro svou 
domovskou 
zemi a žádnou 

jinou, se ale 
podle experta 

na televizní vy-
sílání Jana Potůčka 

týká i zemského vysí-
lání v pohraničí. Nova tak 
právě kvůli snaze vyhnout 

se sporům o práva nahrazuje 
vysílání svých klasických ka-
nálů v zahraničí stanicí Nova 
International. V ní nabízí 
jen pořady vlastní výroby 
bez zahraničních akvizic. 
Obdobně vysílá do zahraničí 
rumunská ProTV Internatio-
nal nebo polská veřejnopráv-
ní TV Polonia.

„Problém spočívá v tom, 
že řada stanic ani neví, že je 
nějaký operátor z jiné země 
zařazuje do své nabídky, a že 
tedy kvůli němu porušují 
vysílací práva dodavatelů 
akvizičních pořadů,“ uvedl 
Potůček.

tyto výnosy klesly meziročně  
o tři procenta, burzovnímu 
nováčkovi, bance Moneta, se 
propadly o třináct procent. 
Největší bance na našem trhu, 
České spořitelně, se snížily 
o 9,2 procenta, UniCredit Bank 
o dvě procenta a Komerční 
bance o 2,4 procenta. 

 „Je třeba vzít na vědomí, že 
poklesy samotných poplatků 
jsou mnohem vyšší, protože 
lidé využívají stále více ban-
kovních služeb,“ uvedl Patrik 
Nacher, provozovatel serveru 
Bankovnípoplatky.com. 

Podle Milana Lávičky z J&T 
Banky sehrál významnou úlo-
hu jednorázový vliv v podobě 
výrazného osekání poplatků 
z transakcí z platebních karet 
na základě regulace EU, která 
u karet nastavila poplatkový 
strop.  Výrazný vliv nepo-
chybně měl i konkurenční 
tlak menších bank. „Výsled-
kem konkurenčního boje je 
nejen to, že se ruší či snižují 
poplatky spojené s užíváním 
bankovního účtu, ale dochází 
také k rušení nejrůznějších 
poplatků u úvěrů,“ uvedl 
Lávička. 

Podle pololetní zprávy 
České spořitelny se celkově 
z poplatků a provizí daří 
zvyšovat jen poplatky spojené 
s obchodováním s cennými 
papíry, které rostly meziročně 
o devět procent díky poplat-
kům za správu aktiv a úscho-
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n Všem velkým ban-
kám v pololetí klesly 
zisky z poplatků 
k účtům. Výpadek se 
snaží zalepit tím, že 
poskytují více úvěrů.  

Arsen Lazarevič

Oblíbený zdroj výdělků čes-
kých bank vysychá. Důvodů 
k poklesu výnosů z poplatků 
a provizí je hned několik. 
Expandují nízkonákladové 
„internetové“ banky, které 
snižují poplatky u bankovních 
účtů. Na pokles výnosů tlačí 
i snižující se poplatky z půj-
ček. Třetí příčinou je regulace 
poplatků u karet. 

Klesající výnosy z poplatků 
se už projevily na hospodář-
ských výsledcích bank – trpí 
tím všechny velké banky. Pod-
le pololetních výsledků ČSOB 

bankovní poplatky 
vynášejí stále méně 

O2 vede

tři
soudní spory s kabelovými 

a satelitními operátory 
kvůli vysílacím právům  

na fotbalovou  
Ligu mistrů.

Pět bankovních nováčků, mezi 
které patří Equa bank, Zuno, 
mBank, Air Bank a Fio banka, 
má zhruba dva miliony klientů 
a jsou většinou ziskové. 
Podle provozovatele serveru 
Bankovnípoplatky.com Patrika 
Nachera je ale většina lidí 
jen oťukává a často u nich 
nemá svůj hlavní účet. Kromě 
toho desítky tisíc nových 
klientů každoročně vstupují 
na trh bankovních produktů, 
zatímco desítky tisíc jich 
odcházejí; většinou se jedná 
o konzervativní uživatele 
tradičních bank. 

novým bankám  
se daří a jsou ziskové

první letošní burčák je k mání na jižní Moravě. Vinař 
Miloslav Machuča jej nabízí na třech místech, mimo jiné u sil-
nice u Pasohlávek na Břeclavsku. Velké vinařské firmy ještě 
se sběrem hroznů čekají. Letošní ceny patrně ovlivní dubnové 
mrazíky, které poničily část úrody. 

začaLa sezona
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blokace pořadů se může týkat i filmů

vu cenných papírů. Bankám 
se ale daří celkový pokles 
poplatků nahrazovat jinde, 
především prostřednictvím 
intenzivnější úvěrové činnos-
ti. ČNB se proto obává, že se 
kvalita úvěrového portfolia 
bank může zhoršit. Snaží se 
proto regulovat stoprocentní 
hypoteční úvěry nebo zvyšuje 
kapitálové požadavky. „ČNB 
je zatím jediná, kdo se bojí 
výrazného zhoršení bankovní-
ho sektoru. České banky jsou 
stabilní a hospodářskou krizi 
by přečkaly bez větších šrámů 
podobně jako po roce 2009,“ 
zdůraznil Lávička. 

Výnos z poplatků velkých 
bank* (meziroční pokles  
v procentech)

*za první pololetí 2016  Pramen výsledky bank

Moneta Bank -13,0

Česká spořitelna -9,2

ČSOB -3,0

Komerční banka -2,4

UniCredit Bank -2,0
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n Do exotických des-
tinací se klienti české 
cestovky dostanou od 
zimy přes Varšavu. 

Jan Šindelář

Akvizice české cestovní 
kanceláře Čedok polskou 
Itakou už má první hma-
tatelné výsledky. Klienti 
Čedoku budou od nastáva-
jící zimní sezony létat do 
exotických destinací přes 
polskou metropoli. Odtam-
tud je k teplým mořím, pře-
devším Karibiku, dopraví 
velký mezikontinentální 
letoun.

„Opustíme tím model lé-
tání do exotických destinací 
na malých letadlech,“ řekl 
deníku E15 generální ředitel 
Čedoku Radek Drechsler. 
Propojené firmy přitom 
zvažují, že by v dalších 
letech vypravovaly velký 
letoun přímo z Prahy. 

„Před letošní zimou to 
není reálné z důvodu času, 
ale nemyslím si, že by český 
trh nedokázal uživit pár le-
teckých seriálů na přímých 
letech z Prahy,“ doplnil šéf 

cestovky. Čeští rekreanti se 
nyní ke vzdáleným mořím 
dostávají převážně letadly 
Boeing 737 společnosti Tra-
vel Service, která ale cestou 
potřebují mezipřistání.

Cestování širokotrupými 
stroji skončilo v roce 2010 
poté, co České aerolinie 
vyřadily ze své flotily dál-
kové „parníky“ Airbus A310. 
Následné pokusy o znovu-
zavedení dálkového stroje 
na český trh ztroskotaly 
v zárodcích pro nezájem 
cestovek. Obvyklé zdůvod-
nění znělo, že český trh 
je na podobné charterové 
linky příliš slabý. 

Čedok zároveň do svých 
katalogů zařadí přímé odle-
ty z jihopolských letišť, jisté 
jsou zatím od letošního 
podzimu Katovice, následo-
vat by měl Krakov. V kata-
logu cestovní kanceláře by 
se měly objevit také nové 
exotické destinace. 

Itaka oznámila ovládnu-
tí české cestovky v úterý. 
S tržbami přes deset mi- 
liard korun a tržním podí-
lem kolem čtyřiceti procent 
je nový majitel Čedoku 
jedničkou na polském trhu. 

čedok bude 
létat také 
z polska 

n Od vstupu polského 
investora do české 
cestovní kanceláře 
očekává ředitel Čedo-
ku Radek Drechsler 
posílení vyjednávací 
pozice vůči dodavate-
lům služeb.

Jan Šindelář

 Co vstup Itaky Čedoku 
přinese?
Jednoznačně půjde o spolu-
práci s velkým silným tour 
operátorem. Pro nás jsou 
základem synergie v náku-
pech služeb. Od toho si vel-
mi slibujeme, neboť Itaka je 
velká evropská značka, jejíž 
nabídka destinací je velmi 
podobná nárokům a poža-
davkům českého klienta. 
Typicky je to nabídka all 
inclusive nebo hotelů blízko 
pláže, ze zemí jsou to pak 
třeba Řecko, Španělsko, Bul-
harsko, Egypt nebo Itálie. 
Plus velmi bohatá nabídka 
exotických destinací. 

 Budete mít po spojení 
s Poláky lepší vyjednávací 
pozici vůči zahraničním 
hoteliérům?
Samozřejmě, logicky vy-
užijeme sílu Itaky a budeme 
nakupovat společně. Pokud 

jsme nakupovali někde 
třicet pokojů a Itaka sto, 
tak nově při společném 
vyjednávání budeme chtít 
nižší ceny.  

 Projeví se to v cenách 
pro českého klienta?
Zcela určitě, zájezdy Čedoku 
od příští sezony zlevní. Oče-
kávám totiž, že pozice naší 
cestovní kanceláře posílí 
také vůči leteckým společ-
nostem a že se dostaneme 
na nižší ceny letenek. To je 
ale spíše otázka pro Itaku. 
Ta využívá hned několik 
leteckých společností včetně 
Travel Servisu.

 Jaké jste dostal další 
úkoly od nových majitelů?
Ta situace je poměrně čers-
tvá, nicméně cílem každého 
investora je vydělat peníze. 
Prioritou je rovněž posílit 
značku Čedok. 

 Na tuto značku v posled-
ních letech trochu padal 
prach. Vrátí se cestovka do 
klání o lídra trhu, kterým 
kdysi byla?
Itaka jako jednička polského 
trhu je velice ambiciózní 
společnost. Předpokládám, 
že tuto ambici bude mít také 
na českém trhu. Ta změna 
bude markantní.

Drechsler: změna po  
akvizici bude markantní

n Firma Primoco UAV 
představí svá bezpi-
lotní letadla maltské 
bezpečnosti. Chystá 
kontrakt v hodnotě 
desítek milionů.

Štěpán Bruner

Kontrola pobřežních vod 
včetně pátrání po běžencích 
plujících ze severní Afriky. To 

má být hlavní úkol dronů čes-
ké firmy Primoco UAV, o které 
projevily zájem maltské bez-
pečnostní složky. Celá zakázka 
by včetně výcviku obsluhy 
a údržby letadel mohla mít 
hodnotu nejméně několika 
desítek milionů korun.

„S letkou dronů dokáže 
Malta obhospodařit území až 
k Africe včetně Lampedusy 
a v reálném čase mít přehled, 
co se tam děje,“ uvedl zaklada-
tel firmy Ladislav Semetkov-

ský. „Se dvěma třemi letadly, 
která mají k dispozici, to 
nejsou schopni udělat,“ dodal.

Běžné pozemní radary 
zachytí na moři objekt veliký 
jako osobní auto do deseti 
kilometrů. Gumové čluny jsou 
tak pro pobřežní stráž téměř 
neviditelné. I když je radar 
zjistí, dorazí ke břehu mno-
hem dříve než hlídková loď. 
Dron imigranty odhalí dříve, 
a dá tak pobřežní stráži více 
času.  více e15.cz

české drony odhalí 
imigranty kolem Malty

Hospodští a hoteliéři 
nejsou připraveni na EET 
Necelé čtyři měsíce před 
startem elektronické 
evidence tržeb nemá přes 
osmdesát procent stravova-
cích a ubytovacích podniků 
systém slučitelný s EET. 
Dvě třetiny z nich na něj 
chtějí přejít až v listopadu. 
Ukázal to průzkum agentu-
ry TNS Aisa na vzorku šesti 
set podniků. /tto/  více e15.cz

T-Mobile zvýšil provozní 
zisk na 5,5 miliardy 
Česká pobočka T-Mobilu 
zvýšila v pololetí provozní 

zisk o pět procent na 5,5 mi-
liardy korun. Celkové tržby 
ale klesly o tři procenta 
na 12,8 miliardy korun. 
Počet mobilních zákazníků 
operátora stoupl meziročně 
o dvanáct tisíc a překročil 
hranici šesti milionů. /čtk/

JTH postaví v Chorvatsku 
luxusní hotelový komplex
Skupina JTH teplického 
podnikatele Jaroslava Třeš-
ňáka začne koncem roku 
stavět luxusní hotelový 
komplex v Rijece. Investici 
za 1,5 miliardy korun řadí 
Chorvatsko mezi strategic-
ké projekty. /vag/  více e15.cz

Krátce
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/nad-morem-okolo-malty-by-mohly-hlidkovat-ceske-drony-1314001
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/na-eet-je-pripraven-jen-zlomek-restaurateru-a-hotelieru-ukazal-pruzkum-1314004
http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/teplicky-developer-postavi-v-chorvatsku-luxusni-hotelovy-komplex-1314006
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n O 15 procent vzrostla 
meziročně poptávka 
po zlatě, jeho cena se 
dokonce zvýšila  
o čtvrtinu. 

Dluhopisy se kvůli politice 
centrálních bank přestávají 
vyplácet, růst přestaly také 
akcie. Zájem o žlutý kov proto 
mezi investory prudce roste, 
nákupní apetit měly hlavně 
fondy ETF. Nákupy zlatých 
šperků se naopak snížily, 
menší zájem měli zejména 
Číňané a Indové, kteří jsou 
největšími spotřebiteli zlata 
na světě.

Celková poptávka po zlatě 
v první polovině roku dosáhla 
2335 tun, což představuje 
meziroční nárůst o 15 procent 
a druhý nejvyšší takový údaj 
v historii.  

„Pro zlato se sešlo několik 
příznivých faktorů. Pře-
devším centrální banky 
svojí politikou způsobily, 
že některé státní dluhopisy 
mají dokonce záporný vý-
nos. V takové situaci je pro 
investory lepší nákup zlata, 
které úrok sice nenese, ale 
je stále lepší než zaručená 
ztráta z dluhopisu. Také se 
zastavil prudký růst akcio-
vých trhů a řada investorů 
začala hledat zajištění právě 
ve zlatě. Konečně americká 
centrální banka nezvyšovala 
úrokové sazby, jak se čekalo, 
což zlatu velmi pomohlo, “ 
uvádí Pavel Ryska, analytik 
J&T Banky.

Za nárůstem ve druhém 
kvartálu stojí kromě jiného 
investice od fondů ETF. Ty 
se zvýšily na 237 tun. Před 
rokem se zájem ETF o zlato 
naopak snižoval.

„Expanze záporných úro-
kových sazeb měla na trh se 
zlatem dvojí dopad – jednak 
to zvyšuje další nejistotu, 
a naopak snižuje náklady 
ušlé příležitosti pro investice 
do zlata,“ citovala agentura 
Reuters Alistaira Hewitta 
z WGC. Třetím faktorem je 
podle něj zpomalující tempo 
amerických úrokových sazeb 
a slabší dolar. Zlato ale podle 
Hewitta ovlivnilo i rozhod-
nutí Británie vystoupit 
z Evropské unie, což zvýšilo 
nervozitu na finančních 
trzích.

Vyšší poptávka po zlatě 
způsobila, že cena kovu se 
během pololetí zvýšila asi 
o čtvrtinu. To je největší 
procentuální nárůst za více 
než 35 let.Prudký růst cen 
ale ovlivnil celkové složení 
poptávky. Investoři, kteří 
nákupem zlata chtějí rozlo-
žit investiční riziko, vytla-
čili tradičně silné nákupy 
šperků, a vůbec poprvé se 
tak v prvním pololetí stali 
největším jednotlivým kom-
ponentem v celkovém mixu 
zájemců o zlato.

Zlato jakožto drahý kov 
poptávají kromě domácností 
a investorů i technologické 
firmy, které jej využívají 
v elektronice či ve stomato-
logii, ale i centrální banky 
a další instituce. /čtk, al/

Zlato láká investory, 
ceny prudce rostou

Uber si stěžuje na 
Maďarsko
Podle novely zákona, kterou 
v červnu schválil maďarský 
parlament, mohou úřady 
uložit Uberu pokutu, ale 
i zablokovat jejich weby 
a aplikace. Uber proto podal 
u Evropské komise stížnost 
na Maďarsko.        více e15.cz 

Google dostal v Rusku 
pokutu
Porušování antimonopol-
ních pravidel na trhu s mo-
bilními telefony a tablety 
byly důvodem, proč ruský 
antimonopolní úřad vyměřil 
společnosti Google pokutu 
438 milionů rublů. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,686

Čína 1 3,649

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,604

Japonsko 100 23,903

Kanada 1 18,562

Maďarsko 100 8,709

Norsko 1 2,927

Polsko 1 6,342

Rusko 100 37,339

Švédsko 1 2,865

Švýcarsko 1 24,884

Turecko 1 8,176

USA 1 24,224

Velká Británie 1 31,403

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 11. 8. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,95 0,09

ČEZ 442,90 0,32

Erste Bank 655,60 -0,56

Fortuna 93,50 0,21

Kofola 421,00 0,00

KB 871,00 0,74

Moneta 75,00 3,45

O2 CR 229,90 -2,17

Pegas 783,70 0,47

Philip Mor. ČR 13 250,00 -0,11

TMR 665,00 0,00

Unipetrol 173,00 0,00

VIG 463,50 -1,07

Celkový objem (v tisících korun) 397 137,17

Akcie na pražské burze 11. 8. 2016 
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alibaba Group 

Čistý zisk společnosti se snížil na 
7,14 miliardy jüanů. Ve stejném 
období loňského roku dosáhl zisk 
Alibaby 30,8 miliardy jüanů. Tržby 
největšího čínského internetového 
prodejce Alibaba Group za minulé 
čtvrtletí ale vzrostly o 59 procent 
na 32,15 miliardy jüanů a překonaly 
tak očekávání.

rWe

Provozní zisk německé 
energetické skupiny klesl 
v prvním pololetí o sedm procent 
na 1,88 miliardy eur. Pokles zisku 
vysvětluje nečekanými ztrátami 
v obchodní divizi, kterou si 
ponechá, až zdravou část svého 
podnikání upíše na podzim na 
burze. (čtk)

Výsledky

Fo
to

 č
tk

Po jedenácti letech Arianna 
Huffingtonová opustí v příš-
tích týdnech prestižní ame-
rický a komentátorský web 
Huffington Post, který 
sama zakládala a ná-
sledně vedla jako 
šéfredaktorka. Na 
Twitteru uvedla, 
že se hodlá 
věnovat novému 
projektu z ob-
lasti zdravého 
životního stylu.

Huffington 
Post funguje jako 
liberálně orientovaný 
agregátor zpráv a interne-
tový blog. Huffingtonová ho 
založila v roce 2005 a vytvo-
řila z něj jeden z největších 
internetových mediálních 
titulů ve Spojených státech.

„Myslela jsem si, že Huf-
fPost bude moje poslední 
štace. Rozhodla jsem se ale re-

zignovat na funkci šéfredak-
torky, abych mohla řídit svůj 
nový podnik Thrive Global,“ 
uvedla Huffingtonová. Majite-

lem Huffington Post 
je americká tele-

komunikační 
skupina 

Verizon 
Commu-
nications, 
která jej 
vlastní 

prostřed-
nictvím své 

internetové 
součásti AOL. Ta 

jakožto samostatná 
firma koupila Huffington Post 
v únoru 2011 za  
315 milionů dolarů. Thrive 
Global má podle médií v plánu 
poskytovat služby zaměřené 
na lepší životní styl zaměst-
nanců a prevenci takzvaného 
syndromu vyhoření. /čtk/

Zakladatelka 
huffington Post končí
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Huffington Post byl 
založen v roce 2005. 

Zakladatelka ho prodala 
v roce 2011 za 

315
milionů dolarů 

společnosti AOL. 



Dnes
v deníku

 

Speciál ke Startu 
premier league, la ligy 
a BundeSligy

top fotBalové ligy
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Karolína Flaszová

Poslední týdny byly pro 
ukrajinské vojáky i obyva-
tele Donbasu nejkrvavějším 
obdobím za poslední rok. 
Panují proto obavy, že na 
Ukrajině hrozí návrat k ote-
vřenému konfliktu mezi 
vládním vojskem a separa-
tisty. Obě strany se vrátily 
k užívání těžkých zbraní 
a předhánějí se ve vyhrocené 
rétorice. Moskva například 
ve středu uvedla, že při dvou 

přestřelkách „s diverzními 
a teroristickými silami“ byli 
zabiti dva ruští vojáci a ně-
kolik dalších bylo zraněno. 
Ukrajinský prezident Petro 
Porošenko na to včera reago-
val tím, že nařídil uvést do 
zvýšené bojové pohotovosti 
všechny vojenské jednotky 
nejen v Donbasu, ale i poblíž 
poloostrova Krym. 

„Není to ještě důvod k vy-
hlášení války, ale Rusko pro 
něj aktivně střádá podobné 
historky,“ uvedl ukrajinský 

Ukrajině 
znovu hrozí 
otevřená 
válka
n Minské dohody jsou stále porušo-
vány. V Donbasu umírají civilisté po 
zásazích zbraněmi, které úmluvy vý-
slovně zakazují. Ukrajinský prezident 
Porošenko nařídil uvést do pohotovos-
ti všechny vojenské jednotky v oblasti. 

velvyslanec při Radě Evropy 
Dmytro Kuleba. Připomněl, 
že podobné incidenty se ode-
hrály i těsně před vypuknu-
tím rusko-gruzínské války 
v srpnu 2008.

Aktuální vývoj na východě 
Ukrajiny ukazuje, že minské 
dohody selhávají. Příměří se 
hroutí a požadavek na staže-
ní těžké bojové tech-
niky z kontaktní 
linie oba tábory 
ignorují. Ukra-
jinská vláda 
rozhodně 
není schopná 
kontrolovat 
hranici s Rus-
kem. Členové 
pozorovatelské 
mise OBSE si 
stěžují na překážky 
ve své činnosti a místní 
volby v konfliktní oblasti 
jsou v nedohlednu. Navíc vý-
razně stoupl počet civilních 
obětí. OSN aktuálně uvedla, 
že v červnu bylo v oblasti 
zabito dvanáct civilistů a dal-
ších 57 zraněno. V červenci 
přibylo osm mrtvých, zra-
nění utrpělo 65 osob. Oproti 
předchozím měsícům jde 
zhruba o dvojnásobná čísla. 

„Situace se horší každým 
dnem,“ řekl před týdnem 

ruskému listu Izvestija 
zástupce vzbouřenců Denis 
Pušilin. Protivník podle něj 
soustavně porušuje hlavní 
požadavky minských úmluv. 
Pokud v tom bude pokračo-
vat, propuknou brzy otevře-
né boje, varoval Pušilin.

Podobně vidí vývoj i druhá 
strana. „Minské dohody jsou 

u konce,“ řekl Rádiu 
Svobodná Evropa 

jeden z velitelů 
ukrajinských 

dobrovolnic-
kých jednotek 
Vjačeslav 
Vlasenko. 
Jeho bojovníci 

už se chystají 
na obnovení 

konfliktu. 
Kyjev tvrdí, že za 

současnou krizi příměří 
nese vinu také Kreml. Šéf 
ukrajinské bezpečnostní 
rady Oleksandr Turčynov už 
obvinil Moskvu, že jí Donbas 
slouží jako cvičiště. „Rusové 
nejenže zvýšili počet útoků, 
ale používají jisté oblasti 
Doněcku a Luhansku jako 
zkušební terén pro nové 
zbraně a taktiky,“ prohlásil. 
„V případě zhoršení situace 
bude okamžitě vyhlášena 
mobilizace,“ uvedl.

Nový neklid a obavy v oblasti způsobil mimo jiné i víkendový 
pokus o zavraždění předáka luhanských rebelů Igora Plotnického. 
Separatisté tvrdí, že šlo o komplot ukrajinských a amerických 
tajných služeb. Podle Kyjeva byl nezdařený útok výsledkem 
mocenského boje mezi povstaleckými skupinami. Šéf doněckých 
separatistů Alexandr Zacharčenko každopádně pohrozil odvetnými 
akcemi. „Také máme spojence a přívržence a jsme schopni spáchat 
totéž na Ukrajině,“ vzkázal. 

Nevyjasněný
atentát

Kalašnikov, 
makarov,
raketomet.
Zn.: levně
Ukrajiny se kvůli konflik-
tu stala supermarketem 
se značným sortimen-
tem nelegálních zbraní, 
upozorňují dvě významné 
světové agentury. Reu-
ters poukázala na případ, 
kdy se bývalý donbaský 
povstalec pokusil prodat tři 
automatické pušky, náboje, 
granáty a rozbušky ruské-
mu policistovi v utajení. 
AP zase popsala setkání 
s někdejším proukrajin-
ským bojovníkem, který byl 
ochotný smlouvat o ceně za 
pistoli Makarov a nabízel 
se, že sežene také samopal 
Kalašnikov za méně než 
400 dolarů. Dokonce se 
chlubil tím, že pokud do-
stane víc času, není pro něj 
problém opatřit případným 
zájemcům i raketomet. 

„Konflikt dostal z vlád-
ních arzenálů obrovské 
množství zbraní. Padly 
do rukou nepravidelných 
jednotek, které nejsou 
schopny jejich kontroly,“ 
podotýká Reuters. Rebelové 
na počátku bojů získali zá-
soby ze skladů opuštěných 
armádou, později zřejmě 
dostali dodávky z Ruska. 
Ukrajinské nacionalistické 
jednotky si vytvářejí vlastní 
zbrojní skrýše. 

Podle zdroje Reuters je 
běžné, že tito bojovníci při 
odchodu ze „služby“ vý-
zbroj nevracejí. Vymlouvají 
se na ztrátu nebo jen sdělí, 
že je budou potřebovat na 
lov. Je přitom pravděpodob-
né, že zbraně se kvůli ko-
rupci dostávají na černý trh 
i od armádních příslušníků. 
Část výbavy obou táborů 
končí v rukou kriminálních 
gangů. Další se patrně do-
stává na neklidný Kavkaz 
a do bojových zón v Sýrii, 
Iráku či v Libyi. 

Šéf ukrajinské asociace 
vlastníků zbraní Heorhij 
Učajkin odhaduje, že jeho 
krajané nyní nelegálně 
drží na pět milionů zbraní. 
Situace se přitom zhoršuje. 
Letos už je za delikty sou-
visející se zbraněmi stíhán 
dvojnásobný počet lidí 
oproti celému loňskému 
roku. /kaf/

V červenci 
přibylo dalších

osm
mrtvých, 

zranění utrpělo 
65 osob.

po útoKU. Proruští povstalci a záchranář samozvané Doněcké lidové republiky zkoumají dům poškozený ostřelováním Doněcku.
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Podoby reality
Cariocas jsou nadšení! Bra-
zilský lid miluje svou první 
jihoamerickou olympiádu! 
První zlatá medaile judistky 
Rafaely Silvaové rozjela v čás-
tech města oslavný karneval. 
Caipirinha tekla proudem, 
a když neměli limetku, dali 
k té cachaçe mučenku.

Je to realita, nebo ne? Něco 
pravdivého na tom určitě je, 
ale v médiích se o tom moc 
nedočtete. Ne, že by problé-
my před hrami v Riu nebyly. 
Několik vědců navrhovalo 
olympiádu zrušit kvůli viru 
zika, obří korupční skandál 
petrolejářské firmy Petrobras 
vedl až k impeachmentu pre-

zidentky Dilmy Rousseffové. 
Začátek her navíc provázejí 
volná místa na tribunách sta-
dionů. A když je plno, domácí 
fanoušci bučí na soupeře z ji-
ných zemí.

Také o problémech v Riu 
něco vím. Druhý den po pří-
jezdu do novinářské vesnice 
přestal fungovat záchod a na 
vedlejším dodnes chybí na 
míse prkénko (lady z recepce: 
Říkali jsme si, že tu koupelnu 
nebudete používat…). Děsím 
se dne, kdy si na pokoji ne-
chám bundu a klimatizované 
mrazivé peklo v autobusech 
i tiskových střediscích mi 
sedne na hlavu a zničí mě do 
konce her.

Ale zase… Ten plážový 
volejbal na Copacabaně byl 
prostě fajn, i když byli na ty 
naše holky Brazilci trošku 
přísní. A když jsem poprvé vy-
lezl z olympijské bubliny mezi 
hotelem, stadiony a autobusy, 
řekl jsem si, že rychlostní au-
tobusová dráha BRT je super 
nápad. A že vlastně i to zdejší 

metro je poho-
dlné, prostorné 
a celé nové.

Brazilci mají alespoň vý-
hodu, že za desátky pro jejich 
„cartu aberta“ (ve skutečnosti 
Rio Card) vyrostla solidní 
dopravní infrastruktura. 
Navíc pak z metra vylezete ven 
a máte to pár kroků na pláž.

Ale olympiádu dělají hlavně 
lidi. A v Riu jsou fajn. V metru 
vám anglicky poradí, na které 
zastávce vystoupit, cestou na 
fotbal se kromě národních 
barev oblékají i do těch klubo-
vých, červeno-zelených Flumi-
nense nebo třeba černobílých 
Botafoga (ti pak křičí na celé 
autobusové nádraží: Fogo!).

A Michael Phelps řekl, že 
takový rambajz z ochozů jako 
při štafetě na 4x100 metrů 
kraul snad ještě nezažil. Ty 
rozkradené peníze se určitě 
daly využít líp. Ale když už 
olympiáda začala, jako kata-
strofa mi nepřipadá.

Autor je redaktorem Sportu

Zápisník z Ria

Martin Hašek

s požáReM, který na jihu Francie v noci na čtvrtek spálil na 
3300 hektarů nízkého porostu, bojovalo více než 1800 hasičů. 
Oheň v departementu Bouches-du-Rhône už je ale podle veli-
tele místních hasičů pod kontrolou. Popáleni byli tři obyvate-
lé, z toho jeden vážně, desítky hasičů a policistů se nadýchaly 
kouře. Plameny také zničily několik domů a průmyslových 
budov, úřady evakuovaly asi pět set lidí. Požár vypukl ve 
středu v malé obci Rognac a kvůli silnému větru a suchu se 
rychle rozšířil. Nejhorší byla situace u města Vitrolles. Policis-
té v souvislosti s požárem zatkli jednu osobu, která je teď ve 
vazbě. Celkovou výši škod úřady zatím vyčíslují.

suChO a VítR žiVily Oheň
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n První výpověď na 
ekvádorském vysla-
nectví v Londýně má 
rozhodnout o Austra-
lanově obvinění.

Švédští vyšetřovatelé budou 
moci vyslechnout na ekvá-
dorské ambasádě v Londýně 
Juliana Assange. Zakladatel 
serveru WikiLeaks na velvy-
slanectví žije od roku 2012 
a ve Švédsku je podezřelý ze 
znásilnění. Přímá konfronta-
ce, kterou na žádost švédské 
prokuratury povolily 
ekvádorské úřady, by podle 

britských médií mohla zna-
menat průlom v Assangeově 
případu. „Výslech je klíčový 
pro rozhodnutí, zda Assange 
bude oficiálně obviněn, nebo 
ne,“ řekla mluvčí švédské 
prokuratury.

Pětačtyřicetiletý Assange, 
na nějž je vydán evropský za-
tykač, obvinění ze znásilnění 
odmítá a tvrdí, že je účelové. 
V pozadí je podle něj ve 
skutečnosti snaha vydat ho 
justici USA, jejichž tajnou 
vládní dokumentaci zveřej-
nil jeho server WikiLeaks. 
Jeho tým obhájců pokrok 
v kauze uvítal s tím, že mu 

přecházelo „šest let naprosté 
nečinnosti ze strany švéd-
ského prokurátora“.

Výslech na území amba-
sády Ekvádoru, který mu 
zaručil politický azyl, navrhl 
sám Assange, švédské úřady 
na to přistoupily teprve 
nedávno. 

Projekt WikiLeaks vznikl 
v roce 2006 a od začátku se 
zaměřoval na zveřejňování 
tajných vládních dokumen-
tů. Velký rozruch způsobil 
v roce 2010, kdy zpřístupnil 
tajné americké dokumenty 
o válce v Iráku či v Afghánis-
tánu. /čtk/

Assange se dočkal výslechu 

Policie prohledala sídlo 
opozie v Istanbulu

Turecká policie provedla 
v noci razii v istanbulském 
sídle opoziční Lidové de-
mokratické strany (HDP), 
kterou Ankara obviňuje ze 
spojení s kurdskými sepa-
ratisty ze Strany kurdských 
pracujících. Policie zabavila 
mimo jiné počítačové disky 
a laptopy. Policie prohledala 
také byty 17 osob v Istanbulu. 

Zda šlo o členy strany HDP 
média neuvedla.

Aleppo hlásí útočné 
použití chloru
Z povstalecké části severo-
syrského Aleppa je hlášeno 
podezření na chemický útok. 
Čtyři civilisté tam v noci na 
čtvrtek po náletu vládního 
vrtulníku zemřeli s příznaky 
otravy chlorem. Pětapade-
sát osob má dýchací potíže, 

uvedli místní záchranáři 
a nemocniční zdroje.

Armáda už kontroluje 
téměř tři čtvrtiny Syrty
Libyjské vládní jednotky za 
pomoci amerických letek 
osvobodily od IS už 70 pro-
cent Syrty. Řekl to starosta 
tohoto pobřežního města. 
Syrta, která je poslední baš-
tou IS v Libyi, bude podle něj 
brzy osvobozena celá. /čtk/

Krátce

KoMIse osN je NA jeHo stRANě. Komise pro lidská práva při 
Radě OsN v únoru uvedla, že Británie a Švédsko assange zadržují 
svévolně a australan by měl být osvobozen a odškodněn.
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Dodnes se v nich na fil-
movém plátnu prochází 
Mozart i Salieri v oscarovém 
Amadeovi Miloše Formana. 
Z poslední doby je v nich 
možné vidět představitele 
výpravných seriálů, jako 
byli Tudorovci, Borgiové či 
Mušketýři, nejnověji pak 
třeba hrdiny nového zpraco-
vání atentátu na Reinharda 
Heydricha Anthropoid. Řeč 
je o sbírce kostýmů a dalších 
rekvizit barrandovských 

filmových ateliérů, která je 
jedna z největších v Evropě. 
Tvůrcům filmů a autorům 
výpravy nabízí přes půl mi-
lionu položek od středověku 
po nedávnou minulost.

POČÁTKY ZA PRVNÍ REPUBLIKY
„Historicky nejstarší kusy 
pocházejí ještě z období 
existence prvorepublikové 
Lucerny. O jejich původu 
víme pouze ze záznamů 
poválečných inventur a bo-

hužel u nich nejsme schopni 
identifikovat přesný účel, 
pro jaký projekt byly poří-
zeny,“ říká vedoucí fundusu 
kostýmů a dekorací Věra 
Krátká. Po válce se sbírka 
utěšeně rozrůstala. Navíc od 
padesátých let už je mnohem 
jasnější, ve kterém filmu se 
nejcennější kusy objevily.

Nejvíce pamětihodných 
kusů se zvláštním režimem 
je asi pět set. Mezi nimi třeba 
uniforma Josefa Švejka v po-

| 10 | fotoreportáž barrandovské filmové rekvizity

Barrandov je kostýmová 
velmoc evropy
n filmové ateliéry na Barrandově nenabízejí jen prostor 
pro natáčení filmů, ale i přes půl milionu kostýmů, párů 
obuvi, kusů nábytku, zbraní a dalších menších rekvizit. 
Zprostředkovat mohou i zapůjčení některého ze sbírky 
dvou set kočárů a povozů. O sbírku s počátky v období 
první republiky se stará pětatřicet lidí.

poVĚStNÝ StŘeVÍČeK. Popelka je ztratila při útěku z plesu.
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Investice do nových kostýmů a dalších rekvizit a provozu fundusu 
se vrací Barrandov Studiu na půjčovném. Zapůjčení kompletního 
kostýmu stojí filmaře v průměru mezi 2500 až třemi tisíci korunami 
na dva měsíce, u kratších projektů je to zhruba 150 až 300 korun za 
den. Sbírka ale slouží i laické veřejnosti pro plesy, školní představení 
a pro další příležitosti. Nejvýše si ale na rozdíl od filmařů mohou 
půjčit dvanáct kompletních kostýmů. Půjčovné za týden se pohybuje 
od několika stokorun po zhruba tři tisíce. Pokud si zákazník vybere 
z kolekce exkluzivních kostýmů, půjčovné je pak ještě o 70 procent 
vyšší. Za každý kostým se také platí kauce, často převyšující půjčovné. 
K nejdražším položkám patří kostýmy z období do roku 1935.

Zapůjčení kostýmů 
stojí až tři tisíce

Dušan Kütner

stranu připravil

dání Rudolfa Hrušínského, 
plesové róby ze Tří oříšků 
pro Popelku či třeba kostým 
plavčíka ztvárněného Vladi-
mírem Menšíkem v komedii 
Jak utopit doktora Mráčka 
aneb Konec vodníků v Če-
chách. Mnohé z těch, které 
účinkovaly v nejznámějších 
českých komediích a pohád-
kách, je nyní možné vidět na 
výstavě v areálu studií.

ZÁJEM O VYPůJČENÍ STOUPÁ
V posledních deseti patnácti 
letech přitom stoupá zájem 
ze strany zahraničních 
filmařů. Na Barrandově si 
podávali dveře zejména na 
přelomu tisíciletí, jejich 
zájem se pak začal vracet 
se zavedením filmových 
pobídek v Česku v roce 2010. 
Pro kostýmy si ale nechávají 
posílat nejen zahraniční 
tvůrci při natáčení v Česku, 
ale i režiséři a producenti 
snímků vznikajících za 
hranicemi.

„Půjčování do zahraničí 
je nedílná součást fungová-
ní půjčovny. Obecně se dá 
říci, že náš inventář téměř 
neustále cestuje Evropou,“ 
říká Krátká. Aktuálně se 
tak vrátily kostýmy z natá-
čení v Maďarsku či v Litvě. 
„Spolupracujeme s řadou 
kostýmních výtvarníků ze 
Švédska, Polska, Nizozem-
ska, Německa. Naše rekvizity 
nejvíce využívají filmoví ar-
chitekti a rekvizitní výpravy 
z Německa či z Rakouska,“ 
dodává.

SBÍRKA STÁLE NARůSTÁ
Ačkoliv se zdá počet kostý-
mů a dalších rekvizit vysoký, 
další položky s novými 
filmy přibývají. Každoroční 
přírůstky se ale v počtech liší 
podle toho, zda se v Česku 
či jinde uskuteční některá 
z velkých produkcí. „V po-
sledních dvou letech Bar-
randov Studio uskutečnilo 
značné akvizice do pořízení 

inventáře, a to v řádu tisíců 
položek. Jedná se o inventář 
z období renesance, baroka, 
první republiky či druhé 
světové války,“ podotkla 
šéfka fundusu. A s dalšími 
případnými velkými projek-
ty budou přibývat další. 
 fotogalerie e15.cz

Hlavní položky fundusu 
Barrandov Studia 
(tisíce kusů)

 Pramen barrandov studio

kostýmy 330

drobné rekvizity 70

nábytek 30

páry obuvi 20

elektrorekvizity 20

koberce a dekorační látky 20

vlásenky 10

celkem 500

KŘeSLA pro 
ŠLeCHtU. 
Na těchto 
renesančních 
lavicích seděli 
samotní Bor-
giové – tedy 
v seriálu.

ÚČeS S LoDÍ. Součástí jsou i paruky pro historické kostýmy dam (v pozadí vlevo 
účes z období rokoka se zabudovanou lodí).

KerAMICKá Zoo. Při zařizování filmových 
bytů nesmějí chybět drobnosti jako sošky zvířat.

BeZ HeLMY to NeJDe. Filmový četník se bez pořádné helmy  
či služební čepice neobejde. A bez bot už vůbec ne (nahoře).
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Tvář dne 

 Věřím, že OKD má budoucnost,

řekl generální ředitel OKD 
Dale Ekmark
str. 2
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Pod jednou 
duchnou

Personální obsazení v nově 
vzniklé Centrále proti orga-
nizovanému zločinu (NCOZ), 
hlavně klíčových postů, vzbu-
zuje řadu otazníků. Oproti 
původním předpokladům je 
totiž obsadili bývalí podřízení 
Roberta Šlachty, kteří se za 
něj ještě nedávno veřejně po-
stavili a chystanou reorgani-
zaci veřejně ostře kritizovali. 

Ti získali jak post nejdůleži-
tějšího náměstka pro vyšet-
řování, tak ředitele sekce pro 
organizovaný zločin. Je jasné, 
že jde o Šlachtovu porážku. 
Rebelové se prostě nechali 
koupit funkcemi, což zrovna 
dvakrát nesvědčí o oprav-
dovosti dosud zastávaných 
názorů ani o osobní morální 
integritě. Jinou otázkou je, 
k jakým dohodám mezitím 
došlo, když vedení policie do 
klíčových pozic najmenovalo 
důstojníky, kteří ještě před 
dvěma měsíci označovali 
reorganizaci za znásilnění.

Náměstkovi policejního 
prezidenta pro trestní řízení 
Zdeňkovi Laubemu nepochyb-
ně šlo o potřebu nově etablu-
jící se centrálu stabilizovat. 
Přesto je divné, že klíčové 

pozice obsadil nakonec těmi, 
kteří proti němu a policej-
nímu prezidentovi ještě 
nedávno intrikovali, zatímco 
ti loajální ostrouhali nos.  
Nejrozporuplnější nominace 
je v případě Marka Foglara na 
post ředitele sekce pro oblast 
organizovaného zločinu. 
Právě Foglar, jak dokumento-
val časopis Reportér, byl oním 
policejním důstojníkem, který 
Babiše zkontaktoval v roce 
2006 na protimafiánský útvar, 
a který jej pak léta vytěžoval. 
Právě Foglar vedl vyšetřovací 
tým, který vyšetřoval zmani-
pulovanou kauzu „Nagygate“, 
jež vedla k pádu vlády, a ote-
vřela tak cestu k Babišově 
politickému angažmá. Babiš 
si přes Foglara vyřizoval účty 
se svými konkurenty, kteří mu 

bránili v jeho kšeftech. Není 
proto náhodou, že jak v kauze 
Nagyová, tak i v kontroverz-
ním případu Oleo Chemical 
uvízl ve Folgarových spárech 
Ivo Rittig, který díky svým 
kontaktům komunikoval 
veřejné zakázky pro biopali-
va, která tato firma vyráběla. 
V kuloárech se dokonce spe-
kulovalo o tom, že se Šlach-
tovi do kauzy Oleo Chemical 
příliš nechtělo, ale že si ji 
Babiš napřímo ošéfoval právě 
s Foglarem. V této souvis-
losti je humorné, že jedním 
z uváděných důvodů odmí-
tačů policejní reorganizace 
byla i obava z úniků infor-
mací. Právě Foglarovy kauzy, 
a úniky z vyšetřovacích spisů 
plnily a plní přední stránky 
Babišových tiskovin. 

Nabízí se tak otázka, zda 
za obsazením postů v NCOZ 
není nějaké temné ujednání 
mezi ČSSD a ANO. Oběma 
vládním stranám boj o policii 
na popularitě nepřidal a jeho 
protahováním by jen dále 
ztrácely. Za trafikami by moh-
la být například dohoda, že se 
hoši nebudou šťourat třeba 
v případné trestní odpověd-
nosti Bohuslava Sobotky za 
privatizaci OKD a Babiš bude 
mít ve vedení i nadále své 
komplice. Celá slavná bitva 
o reorganizaci tak připomíná 
klasickou českou bramborač-
ku. Chvíli to vypadá na krev, 
ale nakonec se všichni slezou 
pod jednou duchnou.

Autor je redaktorem 
serveru Česká justice

Komentář

Dušan Šrámek
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n Vysoko do skal 
španělského masivu 
Montserrat už od 
středověku odcházeli 
poustevníci. Dnes tam 
stojí klášter, který 
skrývá posvátnou čer-
nou madonu, ochrán-
kyni Katalánska.

Tomáš Stingl
 
Legendární hora Montserrat 
na severu Španělska připo-
míná pilu. To je také doslovný 
překlad jejího názvu. Skalna-
té zuby téhle pily jsou obrá-
ceny k nebi. V jinak relativně 
rovinaté oblasti nedaleko 
Středozemního moře hora ne-
přehlédnutelně vyčnívá až do 
výšky přesahující 1200 metrů.

Pokud se na hřeben rozhod-
nete vystoupat pěšky, záhy 
pochopíte, proč Montserrat 
vždycky lákal nejrůznější 
hledače spirituálních zážitků. 
Při strmém výstupu totiž bu-
dete brzy volat všechny svaté. 
A pokud zazáří slunce a teplo-
ta vystoupá na zde obvyklých 
35 stupňů nad nulou, možná 
nějaký ten přelud v mráko-
tách nakonec spatříte.   

Pila ale za trochu píle stojí. 
Klášterní komplex vmáčknu-
tý pod vrchol masivu patří 
k nejromantičtějším místům 
Evropy. A okolní skalní laby-
rint, který se stal nejstarším 
národním parkem Španělska, 
je eldorádem pro milovníky 
přírody a horolezce.

Ve skalách zpíVá  
chlapecký sbor
Záhadný magnetismus při-
tahoval křesťanské poutníky 
na Montserrat už od osmého 
století našeho letopočtu. 
V roce 1025 tu byl založen 
klášter Panny Marie. Usedlost 
se postupně rozrůstala, tedy 
alespoň nakolik dovolil stísně-
ný prostor na úpatí masivu. 
Ve 12. století sem přibyla vzác-
ná románská socha Madony. 
Říká se jí La Moreneta a její 
zvláštností je, že je vyvedena 
v černé barvě. Dalším sym-
bolem kláštera Montserrat se 
stal zdejší chlapecký pěvecký 
sbor Escoliana, do nějž jsou 
vybíráni mladíci s čistým hla-
sem a hudebním nadáním.

Když se Kryštof Kolumbus 
plavil Karibikem, nechal se 
inspirovat rostoucí populari-

orlí hnízdo katalánských mnichů

Nejlepší je podniknout 
jednodenní výlet z Barcelony, 
která je od hory vzdálena asi 
40 kilometrů. Nastupte na 
vlak ve stanici Barcelona- 
-Plaça Espanya. Spoj jezdí 
každou hodinu a železnice 
vede hezkou krajinou podél 
řeky El Llobregat. Do zastávky 
Montserrat vlak dojede asi 
za 50 minut. Přímo na stanici 
můžete přestoupit na lanovou 
dráhu, která vás vyveze až 
ke klášteru. Alternativou je jít 
pěšky, což je náročný výstup 
zhruba na dvě hodiny.

Jak na  
montserrat

nároDnÍ PokLaD. Krajinná 
dominanta regionu je společně 
s černou madonou symbolem 
Katalánska.

kULtUra na montSerratU. Návštěvu skalního kláštera si lze zpestřit poslechem chlapeckého pěveckého sboru Escoliana. 
Nadaní mladíci vystupují každý den kromě soboty.
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tou Montserratu a pojmeno-
val tímto jménem také jeden 
z nově objevených ostrovů. 
Velká chvíle pro klášter 
Montserrat přišla v roce 
1881, když tehdejší papež 
Lev XIII. prohlásil černou 
madonu za patronku celého 
Katalánska.

V průběhu dějin byl klášter 
několikrát opuštěn kvůli 
válkám. Naposledy to bylo 
během španělské občanské 
války v letech 1936 až 1939. 
Před zničením ale byly 
budovy schované vysoko ve 
skalách uchráněny, a tak se 
nakonec mohli mniši vždyc-
ky do svého orlího hnízda 
zase vrátit. V současnosti 
v útrobách kláštera stále žije, 
studuje a pracuje 80 benedik-
tinů. I pěvecký sbor Escoliana 
mohou slyšet návštěvníci 
při vystoupeních každý den 
kromě soboty.

útočiště pousteVníků  
a ráj horolezců
Za návštěvu stojí i okolní 
skalní labyrint. V něm najde-
te roztodivně tvarované skály 
s tak podezřelými jmény, jako 
jsou Malá mumie, Slon nebo 
Těhotná žena. Na skalnatém 
hřebenu jsou turistické stez-
ky, které vedou k jeskyním, 
kde žili poustevníci, nebo 
k vrcholu celého hřebenu 
s názvem Sant Jeroni a výš-
kou 1236 metrů nad mořem.

Skály Montserratu jsou se 
čtyřmi tisíci lezeckých tras 

suverénně nejlepší lokalitou 
pro horolezce ve Španělsku. 
Nejraději se sportovci drápou 
na skálu Cavall Bernat. Zřej-
mě proto, že dostala samé 
jedničky – je vysoká přesně 
1111 metrů nad mořem, ani 
o kamínek víc.

takoVý Větší Říp
Nahoru se ale dnes poho-
dlně podívají i méně zdatní 
poutníci. Do kdysi těžko 
dostupných výšin přivedla 
moderní doba mechanizova-
nou dopravu. V roce 1930 byla 
zprovozněna lanovka, která 
vyveze návštěvníky z údolí 
až téměř ke klášteru. Druhou 
variantou je dnes také pětiki-
lometrová rychlodráha zvaná 
Cremallera, která se klikatí 
po zemi mezi skalami. Tento 
vyhlídkový vlak překoná za 

pouhou čtvrthodinu převýše-
ní šest set metrů.

Snadná dostupnost dříve 
izolovaného místa vynesla 
Montserrat mezi nejnavště-
vovanější památky Španěl-
ska. Pro místní obyvatele 
má ale také psychologický 
význam. Jakožto úkryt černé 
madony a krajinná dominan-
ta regionu se stal Montserrat 
monumentálním symbolem 
celého Katalánska. A pro-
tože politická reprezentace 
sedmimilionového národa 
Katalánců usiluje o stále 
větší nezávislost na centrál-
ní španělské vládě, každý 
symbol připomínající místní 
bohatou kulturní tradici 
i přírodní krásu se hodí. Je 
to zkrátka takový katalán-
ský Říp i s rotundou. Jenom 
krapet větší. 



| 14 | KULTURA

Minirecenze

Blu-ray

Čarodějnice

(Vydavatel: Bontonfilm)
Ačkoli se rok již přehoupl 
do druhé půlky, pohanský 
horor Čarodějnice stále patří 
k tomu nejlepšímu, co se 
letos v kinech objevilo. Nyní 
důsledně budovaný snímek 
vyšel také na DVD a Blu-ray, 
kde se k němu snad dostane 
mnohem širší publikum, jak 
bývá u hororů obvyklé. V in-
timitě domácího prostředí 
ještě lépe než ve veřejném 
prostoru kina vyzní tragický 
příběh rodiny původních 
osadníků, jejíž život naruší 
zmizení nejmladšího potom-
ka. Stojí za ním čarodějnice, 
jež postupně zapříčiní roz-
klad rodiny, nebo se izolace 
od okolí a hlad začínají 
podepisovat na psychickém 
stavu jednotlivých členů? 
Působivý film, který nemusí 
sázet na lekačky, a přece děsí 
více než většina současných 
hororů.

Stanislav Šulc

n Americké televizní 
stanice sázejí na to, že 
známé tituly stříbr-
ného plátna přilákají 
diváky také k původní 
tvorbě. Mnoho seriá-
lových adaptací ale 
končí krachem.

Stanislav Šulc

Fargo, Psycho, Minority 
Report či Terminátor. Tyto 
a řadu dalších legendárních 
filmů nespojuje žánr, doba 
vzniku ani úspěch v kinech, 
přesto mají jedno společné. 
V posledních letech z nich 
ze všech vznikly televizní 
seriály. Seriálové adaptace 
starších filmů se stávají 
fenoménem současnosti 
a americké stanice se před-
hánějí v oznamování dalších 
známých předloh, které 
brzy diváci budou moci 
v moderním pojetí vidět na 
obrazovkách. 

Trend naposledy potvr-
dilo vedení Foxu Dana Wal-
denová (šéfka televizních 

operací) a David Madden 
(nejvyšší ředitel Foxu) při 
představení chystaných pro-
jektů na sezonu 2016/2017. 
Za ty nejočekávanější 
označili televizní adaptace 
proslulého hororu Vymítač 
ďábla a série krimikomedií 
Smrtonosná zbraň. „Předě-
lávky nezaručují automa-
ticky úspěch, toho jsme si 
vědomi stejně jako ostatní,“ 
citoval Waldenovou 
magazín Vari-
ety. „Přesto 
doufáme, že 
tyto známé 
tituly, po-
kud budou 
dobře 
zpracová-
ny, mohou 
přitáhnout 
pozornost 
diváků i na 
zbytek naší tvorby,“ 
osvětlila záměry stanice její 
vedoucí.

O vrtkavosti amerického 
publika se nedávno přesvěd-
čila stanice A&E. Ta letos na 
jaře s velkou slávou uvedla 
seriál Damien, který vychá-

zel z hororu Satan přichází. 
Pro nedostatečný zájem di-
váků však vedení stanice se-
riál zrušilo po první sezoně. 
Stejný osud měl letos také 
seriál Limitless, který vznikl 
podle stejnojmenného filmu 
z roku 2011. A loňský pokus 
o seriál ze světa Minority 
Report dopadl ještě hůř, 
když byl zrušen po pouhých 
10 epizodách, ačkoli první 

série měla mít 13 dílů.
Fenomén seriá-
lových adaptací 

filmů se původně 
rozvíjel přede-
vším v animo-
vané tvorbě. Od 
devadesátých 
let vznikaly 

dětské verze 
filmů jako Ram-

bo, Růžový panter 
nebo Maska. O pár 

let později se také začaly 
objevovat televizní verze 
úspěšných filmů. Největšího 
úspěchu dosáhla Hvězdná 
brána, jež se dočkala mnoha 
set epizod.

V současnosti se největší 
odezvě kritiků i diváků těší 

Fargo vycházející z temného 
snímku bratří Coenů. První 
série měla na stanici FX 
premiéru v roce 2014 a na 
příští rok se chystá již třetí 
řada. Seriál sklidil řadu cen 
včetně dvou Zlatých glóbů 
a podle uživatelů IMDB.com 
je to 24. nejlepší seriál všech 
dob.

Seriálů podle slavných 
filmů přibude

Tipy

AMC • sobota 20.40

zelig

Pseudodokument o leonardu 
zeligovi, fenoménu dvacátých 
let minulého století, jenž 
se proslavil jako lidský 
chameleon. Skvělou komedii 
napsal a natočil Woody Allen.

Pokus o seriál  
Minority Report  

dopadl špatně, když byl 
zrušen po pouhých

deseti
dílech, ačkoli první řada 

měla mít  
13 epizod.
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Vybrané televizní 
adaptace filmů

Hannibal (Mlčení jehňátek)•	

Fargo (Fargo)•	

Bates Motel (Psycho)•	

Minority Report (Minority •	
Report)

Scarlett (Jih proti Severu)•	

The lion guard (lví král)•	

Damien (Satan přichází)•	

Růžový panter animovaná •	
série (Růžový panter)

The Sarah Connor Chronicles •	
(Terminátor)

Hvězdná brána (Hvězdná •	
brána)

Klonové války (Star Wars)•	

fenoMén. 
Martin Free-
man si zahrál 
v první sérii 
televizního 
Farga, která 
sklidila celou 
řadu ocenění.
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n K nejslavnějším pohledům 
na Vltavu řadí téměř každý 
znalec i laik vyhlídku Máj. 
Kromě působivých záběrů 
nabízí také řadu historic-
kým památek v okolí.

Nejsem sám, kdo se zajímá o vltavské 
vyhlídky. Každý nadšenec má také 
svůj vlastní žebříček vyhlídek podle 
jejich atraktivnosti a krásy. Do top 5 
bývají obvykle řazeny tyto: Vltavská/
Solenická podkova, Albertovy skály, 
Na Vrchovnici, Máj a Smetanova 
vyhlídka. Konkrétní pořadí je věc 
osobního vkusu, ale pro mě je číslem 
jedna vyhlídka Máj. Proč zrovna Máj?

Jsem romantik, takže už kvůli ná-
zvu. Jsem fotograf a snažím se vyu-
žívat světlo, a právě Máj skýtá skvělé 
příležitosti pro focení v takzvaných 
zlatých hodinách – tedy zjedno-
dušeně řečeno po východu a před 
západem slunce, včetně samotného 
západu slunce (východ zůstává 
skryt terénem), nebo v čase před či 
po bouřce anebo před rozplynutím 
mlhy nad poměrně studenou vodou 
vodní nádrže Štěchovice. Mám dob-
rou představivost a ekologické smýš-
lení, takže výběžek protilehlý této 
vyhlídce mi tvarem připomíná hlavu 
mloka, silně ohroženého živočišného 
druhu. Jsem odpůrce komerce, takže 
dilema o pořadí se Solenickou pod-
kovou odpadlo (bohužel se negativ-
ního vlivu komercializace podkovy 
nemohu zbavit). 

Vyhlídka Máj je terénně dosti ná-
ročná. Z vrcholu více než 100 metrů 
vysokého skalního útvaru, na němž 
se nachází, se vám sice naskytne 
nádherný výhled na protilehlou 
krajinu, avšak špice meandru a celý 
ostrý zákrut Vltavy vám zůstanou 
zakryty skalisky pod vámi. Musíte 
tudíž sejít trochu níž. Dávejte pozor, 
nebot’ skály, po kterých budete 
sestupovat, se za sucha drolí, za 
mokra kloužou a přidržet se můžete 
leda tak větvičky zakrslých borovic. 
Návštěva této vyhlídky se dá během 
jednoho dne spojit s návštěvou 
vyhlídky z předcházející kapito-
ly, možná i s vyhlídkou v kapitole 
následující. Ale to je doporučení pro 
milovníky romantiky a pro turisty, 
méně už však pro fotografy.

Vyhlídka
Z vyhlídky můžete spatřit ostrý 
zákrut Vltavy (Štěchovické přehrady) 
a již zmíněný protilehlý meandr. Ten 
je zajímavý svým tvarem, připomí-
najícím hlavu mloka, a zvláštní svým 
terénem, na rozdíl od prakticky všech 

Máj nejen pro romantiky
Co číst?

Vážení čtenáři, v průběhu prázdninových 
měsíců vám nabízíme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden letošní titul 
představuje pěti ukázkami.

Tento týden představujeme knihu  
ivana Klicha Vltavské vyhlídky,  
v níž najdete 33 tipů na výlet k nejdelší 
české řece.

Knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.

ostatních meandrů podstatně vyšším, 
a hlavně skalnatým. Při pohledu 
proti proudu je vidět část Třebenic 
včetně hráze Slapské přehrady. Po 
obvodu meandru vede naučná stezka 
Svatojánské proudy, vedoucí z Třebe-
nic do Štěchovic. Od špičky meandru 
můžete vzhůru vzhlédnout k vrcholu 
přes 100 metrů vysoké skály, na jejímž 
vrcholu se vyhlídka Máj nachází.

PřístuP
Pokud jde o příjezd k výchozímu 
bodu k vyhlídce, platí pro auto i au-
tobus popis uvedený v předcházející 
kapitole. Z Teletína se můžete vydat 
po žluté turistické značce až k vyhlíd-
ce, pokud vám ovšem nevadí, že jde 
o cestu „oklikou“. Podstatně zkrátit 
si ji můžete tím, že se od silnice před 
Teletínem vydáte po polní nebo 
spíš luční pěšině směrem k lesu, na 
jehož okraji se můžete orientovat 
podle dřevěného ukazatele s názvem 
vyhlídky.

ZajímaVosti okolí
Teletín, součást obce Krňany, je malá 
vesnice bez jakékoliv infrastruktury. 
Historicky je obec zajímavá tím, že se 
za druhé světové války stala součástí 
vojenského cvičiště SS Benešov a její 
obyvatelé se museli v roce 1942 vy-
stěhovat. O tom koneckonců píši již 

poněkolikáté. S mnoha skutečnostmi 
z tohoto období se můžete seznámit 
na NS Vystěhované Hradištko, která 
začíná u zámku Hradištko a končí ve 
Štěchovicích. Z historických památek 
stojí za zmínku kaplička se sochou 
sv. Jana Nepomuckého a z přírodních 
zajímavostí pak lípa u autobusové za-
stávky, jejíž věk je odhadován na 130 
let. Spádovou obcí pro Teletín je obec 
Krňany, jejíž historie se píše od roku 
1061. Za druhé světové války postihl 
obec stejný osud jako Teletín. Z hle-
diska občanské vybavenosti na tom 
není o nic lépe než Teletín, navíc má 
snad jen hospodu a hasičskou stanici. 
V minulosti byla známa pěstováním 
jahod a jejich dovozem po Vltavě až 
do Prahy. Naučná stezka Svatojánské 
proudy je jednou z nejatraktivnějších 
tematicky koncipovaných turistic-
kých tras po celém středním toku 
Vltavy. Provozovatelem je Informační 
centrum Štěchovice (www.svatojan-
ske-proudy.cz, www.stechovice.info). 
Stezka začíná v Nových Třebenicích 
na rozcestí Třebenice – bus s modrou 
turistickou trasou, respektive na 
parkovišti u autobusové zastávky 
Štěchovice – Třebenice, a končí u au-
tobusové zastávky ve Štěchovicích. 
Začátek a konec se řadí jak podle 
směru toku řeky, tak i podle číslování 
informačních tabulí.

https://www.bux.cz/knihy/205625-vltavske-vyhlidky.html
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Zoologická zahrada 
oslavuje den slonů a lvů

Pražská zoo přichystala 
u příležitosti Mezinárodní-
ho dne slonů a lvů, který při-
padá na 12. srpna, speciální 
program, jehož cílem je 
kromě zábavy i upozornit 
na nutnost ochrany těchto 
vzácných živočichů. Hlavní 
hvězdou akce jistě bude 
Maxmilián, první slůně, 
které se narodilo přímo 
v Praze. 

slAvNOsti

Chodové vyrazí 
k Vavřinečku

Dnes začíná největší 
a nejstarší národopisná 
slavnost v západočeském 
regionu a druhá nejstarší 
v Čechách. Vavřinecká pouť 
v Domažlicích potrvá až 
do neděle a sjedou se na ni 
dudáci a folklorní soubory ze 
všech koutů Česka. Nebudou 
pochopitelně chybět ani za-
hraniční soubory, jarmareční 
scéna a další atrakce.

gAstrO

V Hostivicích se bude 
ochutnávat víno

Oprávněnost rčení In vino ve-
ritas si ve dnech 12.– 13. srp-
na můžete ověřit na třetím 
ročníku mezinárodního fes-
tivalu vín ve středočeských 
Hostivicích. Návštěvníci bu-
dou moci během těchto dvou 
dnů degustovat vzorky z více 
než 15 zemí světa a mimo to 
také ochutnat různé delika-
tesy. Na závěr obou večerů je 
připraven koncert.

fEstivAl

Michal Prokop slaví 
v Lokti

Doyen českého bigbítu oslaví 
letos sedmdesátiny a při této 
příležitosti si do západo-
českého Lokte pozval celou 
řadu zajímavých hostů. 
V přírodním amfiteátru pod 
zdejším hradem vystoupí bě-
hem 12. a 13. srpna například 
Vladimír Mišík, Collegium 
Musicum, Tata Bojs, Druhá 
tráva a po oba večery pocho-
pitelně i sám oslavenec.

pAmátKy

Na Švihově lze zažít 
středověkou detektivku

Na hradě Švihově připravili 
na tento víkend speciální 
noční prohlídky s příběhem 
z dávné historie vodního hra-
du, které se ponesou v duchu 
středověké detektivky. Během 
prohlídky budou návštěvníci 
v doprovodu pána Půty Švi-
hovského účastni napínavého 
i vtipného vyšetřování ta-
jemného případu. Prohlídky 
začínají v 18.30 hodin. /mas/
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KvětiNOvý rEj. 
Na tržišti v jihoindic-
kém Bengalúru pra-
cují desítky lidí na 
výrobě květinových 
girland. Ozdoby, 
kterými jsou pak 
nejčastěji ověšeny 
zdejší chrámy, však 
nemusejí být vyro-
beny pouze z květin, 
ale také z ovoce  
a zeleniny. Oblíbe-
né jsou například 
papriky, rajčata či 
brambory.
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